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صفحه 4

دو شنبه           ۱۲ آذر ۱۳۹۷
۲۵ ربیع الاول ۱44۰ - شماره ۲۲۰۶4 

قیمت )به تومان(نوع سکه
3.850.000سکه تمام طرح جدید
3.600.000سکه تمام طرح قدیم

1.950.000نیم سکه
1.150.000ربع سکه

670.000گرمی
347.000هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
11.250دلار
12.869یورو
15.028پوند

2.299لیر ترکیه
3.103درهم امارات

قیمت بازار)تومان(قیمت کارخانه )تومان(نوع خودروردیف
22/492/00037/500/000پراید 1111
22/709/00034/500/000پراید2131
42/241/10072/000/000پارس دوگانه3
74/952/000130/000/000چانگان4
30/389/00044/200/000تیبا 52
54/361/900114/500/000پژو 207 اتوماتیک6
32/944/60054/700/000پژو 7405
8 SLX 35/105/90060/000/000پژو
34/745/20056/500/000پژو 405 دوگانه سوز9
40/595/70070/500/000پژو پارس10
42/481/00080/000/000پژو پارس TU5 کلاس1113
36/286/00059/800/000پژو 206 تیپ 122
41/942/00071/500/000پژو 206 تیپ 135
42/763/10072/000/000پژو V8 206 صندوقدار14
15)LX(33/535/40056/000/000سمند ال ایکس
16 EF7 34/338/20059/000/000سمند
36/616/00063/000/000سمند دوگانه سوز کلاس1716
46/989/40081/500/000دنا18
53/265/800108/000/000دنا پلاس19
47/128/30092/000/000پژو 207 دنده ای20
113/062/000206/000/000سراتو با آپشن21
43/684/00065/000/000برلیانس 230 دنده22
54/820/00091/500/000پارس اتومات23
24S5 98/640/000173/000/000هایما

قیمت خودروهای داخلی  ۱۳۹۷/۹/۱۱

در شــرایطی که دبیر شورای عالی فضای 
مجازی اعلام کرده بود آخرین فرصت هاتگرام و 
تلگرام طلایی برای استقلال از تلگرام، شهریور 
و بعد از آن در آذرماه می باشــد، هم اکنون از 
مسدود نشدن این دو پیام رسان بعد از اتمام 

مهلت قبلی خبر داده است!  
نزدیک به هفت ماه از بسته شدن تلگرام می گذرد 
اما در این مدت برخی نســخه های مشابه آن مانند 
»تلگرام طلایی« و »هاتگرام« همچنان به فعالیت خود 
ادامه دادند و در حال حاضر هم ظاهرا قرار نیســت 

فعالیت آنها به اتمام برسد. 
ابوالحسن فیروزآبادی، دبیر شورای عالی فضای 
مجازی در مرداد امســال گفته بــود: »ما از ابتدا در 
سیاست های خروج از انحصار تلگرام، دوران گذاری 
را برای فعالیت نسخه های فارسی این شبکه در کشور 
قائل شدیم و پذیرفتیم که شبکه های هاتگرام و تلگرام 

طلایی بدون فیلتر چند ماهی در کشور فعال باشند 
اما آخرین مهلتی که به اینها داده ایم، 15 شــهریور 
ماه است و این شبکه ها باید تا این تاریخ به پیام رسان 

صددرصد بومی تبدیل شوند.« 
با اتمام مهلت قانونی اعلام شــده توســط این 
مقام مسئول، خبری منتشر شد مبنی بر اینکه این 
نسخه های جایگزین همچنان می توانند تا پایان آذر 
ماه به کار خود ادامه دهند و بعد از آن اگر کاملا بومی 

نشوند آنها نیز مسدود خواهند شد. 
بر همین اساس، انتظار می رفت با وجود تعویق 
در وعده مسدودسازی این دو نسخه تلگرام، در پایان 
آذرماه شاهد مسدودسازی و یا بومی سازی آنها باشیم 

ولی ظاهرا باز هم خبری از این موضوع نیست...
فیروزآبادی روز گذشته در جمع خبرنگاران در 
توضیح مصوبه شــورای عالی فضای مجازی درباره 
مقررات فعالیت پیام رسان های خارجی اظهار داشت: 

طبق این ســند پیام رسان های خارجی دارای بیش 
از یک میلیون کاربر باید در کشور نماینده پاسخگو 
داشته باشند زیرا همچنان که پیام رسان ها در اروپا 
حق ندارند اطلاعات مردم اروپا را خارج کنند در ایران 
نیــز نباید اطلاعات اجتماعی، اقتصادی و خصوصی 

مردم را از کشور خارج کنند.
به گزارش خبرگزاری فارس، وی در پاسخ به این 
سؤال که آیا با این تعریف فعالیت اینستاگرام در کشور 
غیرقانونی است، گفت: سیاست را توضیح دادم اینکه 
اجرا در چه مرحله ای باشــد، متفاوت است اما طبق 
این سند اینستاگرام در داخل کشور نماینده پاسخگو 

داشته باشد و اطلاعات شهروندان را خارج نکند. 
دبیر شورای عالی فضای مجازی درباره فعالیت 
هاتگرام و تلگرام طلایی گفت: معتقدیم پلتفرم های 
اطلاعاتی، رســانه ای، بهداشتی، آموزشی، تجاری و 
پولی و بانکی باید در کشــور بومی شوند )و( پلتفرم 

رسانه ای که شامل پیام رسان نیز می شود اکنون در 
کشــور 50 میلیون کاربر دارد و امیدواریم تا ســال 
آینده در زمینه بومی سازی این پلتفرم به نتایج خوبی 

دست پیدا کنیم.
فیروزآبادی اضافه کرد: برای تقویت پیام رسان های 
داخلی هاتگــرام و طلاگرام، دوره گذار پیش بینی و 
به آنها مهلت داده شــد تا به خودکفایی برسند که 
این سیاســت در صنعت مونتاژ حاکم است و بعد از 
تاریخ اعلام شــده سیاست های حمایتی مان را قطع 

خواهیم کرد. 
وی در پاســخ به این ســؤال که اگر هاتگرام و 
طلاگرام پس از پایان مهلت داده شده در پایان آذر 
ماه به اســتقلال از تلگرام نرسند آیا فیلتر خواهند 
شد، گفت: این پیام رسان ها مسدود نمی شوند بلکه 
 باید بتوانند مســتقل از تلگرام به فعالیت خود ادامه 

دهند. 

تغییر وعده های مکرر
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس با اشاره به هزینه 52/5 درباره فیلتر هاتگرام و تلگرام طلایی

میلیارد دلاری اجرای تعهدات ایران در موافقت نامه پاریس 
تاکید کرد: صددرصد این تعهدات به ضرر ما است. 

عبدالله حاتمیان در گفت وگو با خبرگزاری فارس با اشاره به مبانی 
علمی موافقت نامه پاریس گفت: این موافقت نامه بر روی این مبنا چیده 
شــده که گازهای گلخانه ای انسان ســاخت از جمله CO2 منجر به 
گرمایش زمین شده است، لذا باید انتشار این گازها را کاهش دهیم. در 
این زمینه مطالبی را مطالعه کردم و شنیدم که نظریات مختلف دیگری 

هم وجود دارد و روی این مسئله اتقان و اجماع علمی وجود ندارد.
وی همچنین با اشــاره به شــیوه تعهدات کشورهای مختلف در 
این بــاره خاطرنشــان کرد: حال با فرض اینکه باید انتشــار گازهای 
گلخانه ای را کاهش دهیم، توجه به تجربه کشــورهای مختلف مفید 
است. به عنوان مثال، کشوری مثل افغانستان کاملًا به  صورت مشروط 
تعهد داده که درصورت اخذ یک سری کمک ها، مقدار مشخصی کاهش 
می دهد ولی بر اســاس ســند تعهدات موجود ایران بخش بزرگی از 
تعهدات را به  صورت غیرمشــروط انجام خواهد داد. در حالیکه هیچ 

دلیل خاصی ندارد که ایران چنین تعهدی بدهد.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس با توجه به برآوردهای اقتصادی 
اجرای تعهدات ایران، این توافق را صددرصد مضر برای کشور خواند 
و گفت: با این تعهداتــی که ما داده ایم، هزینه 52/5 میلیارد دلاری 
برای اجرای این تعهدات به ما تحمیل می شــود و حتی طبق گفته 
سازمان حفاظت محیط زیست، این هزینه معادل کاهش 7/2 درصدی 
در تولیــد ناخالص ملی )GDP( خواهد بود. بنابراین صددرصد این 
تعهدات به ضرر ما است. ما یک کشور وابسته به نفت هستیم و اصلًا 
دلیلی ندارد زیربار تعهداتی برویم که رشد اقتصادی ما را که الآن هم 

در وضعیت مناسبی نیست، خراب تر کند.
حاتمیان افزود: همچنین علاوه بر ابعاد اقتصادی و علمی که بحث 
شد، لازم است ابعاد حقوقی، سیاسی و دیگر ابعاد آن هم مورد بررسی 
دقیق تری قرار بگیرد که به این مسئله مهم به صورت جامع پرداخته 
شود. البته کارشناسانی در این ابعاد هم کار تخصصی کردند که لازم 

است حرفشان شنیده شود.
گفتنی است، لایحه الحاق ایران به توافق نامه تغییر اقلیم پاریس 
در سال 95 از طرف شورای نگهبان رد شد و دولت با توجه به شروع 
COP-( نشست بیست وچهارم سالانه مجمع بین المللی تغییر اقلیم
24(، مجــدداً تصویب این موافقتنامه در مجلس را پیگیری می کند. 
از این رو بررسی لایحه موافقت نامه پاریس در دستورکار جلسه دیروز 
کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی به 

عنوان کمیسیون اصلی قرار گرفت.

قائم مقام بانک مرکزی با اشاره به شرایط اقتصادی حال حاضر 
کشــور گفت: رشد نقدینگی همچنان مایه نگرانی است، چراکه 

عواقبی همانند افزایش تورم را در پی دارد. 
به گزارش خبرگزاری ایسنا، اکبر کمیجانی در همایش مالی اسلامی 
اظهار داشــت: علی رغم پیشرفت های بازار سرمایه و افزایش سهم آن در 
تأمین مالی، همچنان اقتصاد ایران بانک محور است و تقاضاهای وسیعی به 
سمت بانک هدایت شده و چون به همه این تقاضاها پاسخ داده نمی شود، 

انتقادات از نظام بانکی افزایش می یابد. 
وی افزود: با وجود رعایت انضباط مالی در ســال های اخیر، همچنان 
رشد نقدینگی مایه نگرانی است که ضرورت دارد تلاش ها در این زمینه 

بیشتر شود، چراکه عواقبی همانند افزایش تورم را در پی دارد. 
قائم مقام بانک مرکزی ادامه داد: در ایران همزمان با رشد نقدینگی، 
گســترش فعالیت های غیررســمی در اقتصاد و عدم ثبــت آنها در آمار 
GDP )تولید ناخالص داخلی( باعث می شــود که آمار تولید ناخالص به 

خوبی ثبت نشود. 
به گفته کمیجانی، استفاده از اسناد خزانه اسلامی و صکوک در بازار 
سرمایه و همچنین استفاده از اوراق مشارکت در نظام بانکی باعث شده 

بخشی از نیازهای دولت برای تأمین مالی بلندمدت برآورده شود. 
وی با اشاره به لزوم تامین مالی بلندمدت در اقتصاد ایران گفت: قطعا 
تأمین مالی بلندمدت از ســوی نظام بانکی بسیار دشوار است و باید در 
این حوزه به سمت بازار سرمایه حرکت کنیم، چراکه تجربه تأمین مالی 
نظام بانکی در این زمینه، اصلا تجربه خوبی نیست و در بسیاری از موارد 
تسهیلات پرداختی به بانک ها بازگشت نخورده و منجر به بی نظمی در بازار 
پول شده است. قائم مقام بانک مرکزی افزود: حمایت از تولید و اشتغال 
ســرلوحه فعالیت بانک مرکزی است، اما به بانک ها هم هشدار می دهیم 
که منابع و مصارف خود را هماهنگ کنند، چراکه منجر به رقابت ناسالم 
و نوســان در نرخ سود می شــود. در این راستا برای مقابله با این پدیده، 
تأمین مالی از طریق بازار بین بانکی در ســال های اخیر افزایش یافته و 
مدام در حال افزایش است و به حدود 40 هزار میلیارد تومان رسیده است. 
کمیجانی با بیان اینکه توجه به ابزارهای مالی اسلامی همواره مورد 
توجه بانک مرکزی بوده اســت، تأکید کرد: همه بانک های کشور در رده 
بانک های اسلامی هستند و بعد از ایران، عربستان و مالزی در جایگاه های 
بعدی قرار دارند. اوراق اجاره، رهنی، استصناع، اسناد خزانه اسلامی، اوراق 
گواهی ســپرده و انواع دیگری از ابزارهای مالی اسلامی در کشور منتشر 
می شود که همگی می توانند در راستای سیاست های بانک مرکزی مبنی 

بر حمایت از تولید و اشتغال مؤثر باشند. 

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس:

اجرای توافق نامه پاریس 
کاملا به ضرر کشورمان است

قائم مقام بانک مرکزی:

رشد نقدینگی
 همچنان نگران کننده است

عضو کمیته فقهی ســازمان بورس با بیان 
اینکه تکافل نمی تواند جایگزین مزایای بیمه 
شود تأکید کرد: بانک مرکزی ایران می بایست 
قوانین کمیته فقهی بانک توســعه اسلامی را 
ترجمه و به نظام بانکی ابلاغ کند اما همچنان 

تا این لحظه چنین اتفاقی رخ نداده است.
به گزارش خبرگزاری فارس، آیت الله محمد علی 
تسخیری در چهارمین همایش مالی اسلامی با بیان 
اینکه مرکز هیئت خدمات مالی اســلامی هم اکنون 
در شهر کوالالامپور مالزی قرار گرفته، گفت: هدف 
از این مرکز کمک به بانک های مرکزی و بانک های 
بزرگ کشورهای اســلامی برای ارائه خدمات مالی 

اسلامی بهتر است.
وی افزود: امروزه 25 کشــور از توصیه های این 
بنیــاد به طور 100 درصد اســتفاده می کنند و 75 
بانک مرکزی و بانک بزرگ قوانین این بنیاد را برای 
اجرا در دستور کار خود قرار داده اند. در اروپا نیز پس 

از بحران اقتصادی 2008 میلادی به فکر تأســیس 
چنین نهادهایی افتاده اند تا روابط بین بانک مرکزی 
و بانک هــای بزرگ خود را تنظیم کنند و در نهایت 

بتوانند مانع از بروز بسیاری از بحران ها شوند.
عضو کمیتــه فقهی ســازمان بورس بــا بیان 
اینکه کارشناســان این بنیاد راهکارهای لازم را به 
کمیته فقهی بانک توســعه اســلامی در شهر جده 
عربســتان ارائه می دهند، ادامــه داد: در نهایت این 
کمیتــه فقهی نیز تحلیل هــای اقتصاددانان هیئت 
مذکــور و خدمــات مورد نیــاز را نهایــی و ابلاغ 
 می کند که تاکنون منجر به تعیین قوانین بســیاری 

شده است.
تســخیری اظهار کــرد: بانک مرکــزی ایران 
می بایست قوانین این هیئت را ترجمه و به نظام بانکی 
ابلاغ کند اما همچنان تا این لحظه چنین اتفاقی رخ 
نداده است در حالی که رئیس  کل بانک مرکزی ایران 
عضو هیئت مدیره هیئت خدمات مالی اسلامی است؛ 

از ایــن رو معتقدم بانک مرکزی در بحران اقتصادی 
اخیر کشور مقصر است.

وی همچنین با  اشــاره به اینکه تکافل اسلامی 
جایگزین مناســبی برای بیمه نیســت، عنوان کرد: 
متاســفانه فقه اهل سنت نتوانسته به خوبی از عقد 
بیمه استفاده کند اما فقه شیعه این عقد را به خوبی 

شناخته و از آن استفاده کرده است.
رئیس شورای عالی مجمع تقریب مذاهب اسلامی 
افزود: فقه اهل ســنت در حالی بیمه متعارف را رد 
می کند که بر ماهیت عقد »غرری« آن تأکید می کند 
از این رو به سمت عقد جایگزین رفته و آن را تکافل 
اســلامی نامگذاری کردند؛ تکافل از عقود ریشه دار 
اسلامی به شمار رفته و شهید صدر نیز بر آن تأکید 

کرده است.
تســخیری با بیــان اینکه معتقدم اهل ســنت 
نتوانسته جایگزین خوبی برای تکافل اسلامی بیاورد، 
تصریح کرد: غرر از مفهوم مبهمی برخوردار است و 

برخــی در آن عنصر مکر و خدعه می بینند بنابراین 
تصور می شود که غرر همان نقش ربا را دارد.

وی ادامه داد: این در حالی اســت که مفهوم ربا 
کاملًا واضح بوده و قابل قیاس با »غرر« نیست از این 
رو اهل سنت به خوبی نتوانسته جایگزینی برای این 

عقد معرفی کند.
عضو کمیته فقهی ســازمان بورس با بیان اینکه 
تکافل با مزایای بیمه قابل جایگزین نیســت افزود: 
شــرکت های تکافل بسیار ضعیف بوده و بسیاری از 
آنها نیز در نهایت به سمت بیمه سوق پیدا کرده اند.

تسخیری با بیان اینکه فقه شیعه تأکید می کند 
که غرر در حد ربا نیست، عنوان کرد: تاکنون فقیهی 
عقــد بیمه را تحریم نکرده اســت و از این رو امید 
می رود هیچگاه به سمت تکافل حرکت نکنیم. فقهای 
شیعه معتقدند که عقد بیمه مبتنی بر تعاونی است؛ 
بنابراین مانعی در اینکه غــرر در عقود تعاونی وارد 

شود وجود ندارد.

آیت الله تسخیری:

بانک مرکزی در بحران اقتصادی کشور مقصر است

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام گفت: در راستای حمایت 
از تولیدکننده هایمان 40 هزار تن خرید تضمینی انجام دادیم تا 

قیمت مرغ در بازار را در کف قیمتی نگه داریم.
حمید ورناصری در گفت وگو با خبرگزاری فارس اظهار داشت: علی رغم 
تمام نوساناتی که در بازارهای جهانی داشتیم توانستیم قیمت نهاده های 

دامی را به خوبی کنترل کنیم. 
وی افزود: خریدهای بسیار خوبی را انجام دادیم و علی رغم اینکه خیلی 
از کالاها تغییرات قیمت زیادی داشتند در کنجاله سویا و ذرت قیمت های 
ما روند نزولی داشــت.مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام ادامه داد: در 
اردیبهشــت و خرداد، در راستای حمایت از تولیدکننده هایمان 40 هزار 
تــن خرید تضمینی انجام دادیم تا قیمت مرغ در بازار را در کف قیمتی 
نگه داریم. الان ما یکی از کشورهای بزرگ تولیدکننده گوشت مرغ با دو 

میلیون و 200 هزار تن در دنیا هستیم. 
به گفته ورناصری، واقعیت این است که در هر حال برخلاف ادعاهایی 
کــه آمریکا می کند که ما مثلًا در حوزه غذا و دارو هیچ ممنوعیتی برای 
ایران نداریم اما انصافاً در حوزه تجارت غذا و دارو ممنوعیت ایجاد کرده 
اســت. وی اضافه کرد: اکنون شاید جزو معدود سال هایی باشد که حجم 
دپوی کالای ما در بنادر به ویژه بندر امام )ره( فوق العاده سنگین است و 
اکنون مسئولان بنادر فشار می آورند که این بارها تخلیه شود و اینها در 
ســایه اقداماتی بود که مجموعه دولت و در حوزه تأمین کالاهای اساسی 

انجام داد که ما خیالمان راحت باشد. 
مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام بیان کرد: الان در مورد کالاهای 
اساسی حوزه فعالیت ما نظیر جو، ذرت، کنجاله سویا،  گوشت و مرغ ذخایر 
بسیار خوبی را داریم. ورناصری با بیان اینکه اگر این اقدامات وزارت جهاد 
کشــاورزی در تأمین کالاها نبود و اگر ما نهاده ها را در اســتان ها ذخیره 
نمی کردیم فاجعه می شــد، گفت: این در حالی اســت که در مهر ماه در 
حوزه مرغداری هیچ تنشی ایجاد نشد. وی ادامه داد: مدیریت نظارت بر 
قیمت کالاها از حدود سه ماه پیش راه اندازی شد و به تمام شهرستان ها و 
مسئولین شهرستان ها نام کاربری و رمز داده و آمار نهاده هایی که فروخته 
می شود به صورت آنلاین قابل مشاهده و ردیابی است. مدیرعامل شرکت 
پشــتیبانی امور دام بیان کرد: الان شرایط قیمت تنها جایی که احساس 
می کنیم قیمتش نامطلوب باشد تخم مرغ بود که بلافاصله وارد شدیم و 
تخم مرغ در سازمان های میادین با قیمت شانه ای 13 هزار و 800 تومان 
عرضه می  کنیم و اثر خود را در بازار خواهد گذاشــت.به گفته ورناصری، 
مردم در تمام فروشــگاه های زنجیره ای و سازمان های میادین می توانند 
مراجعه کنند و قیمت گوشــت گوسفندی تازه باکیفیت و با قیمت های 
تنظیم بازار دریافت کنند، قیمت متوسط هر لاشه حدود 37 هزار تومان 
است و طبیعتاً قیمت قطعات متفاوت است که مثلًا تا 49 هزار تومان در 
می آید، مرغ و تخم مرغ به قیمت با قیمت مناســب هم در این مکان ها 
عرضه می شود اما ما نمی  توانیم بگوییم که هر مغازه  ای را مچش را بگیریم 
و بگوییم که چرا این کار را می کنید؛ به هر حال آنها خارج از شبکه این 

کار را انجام می دهند.

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام خبر داد

40 هزار تن خرید تضمینی مرغ 
برای کنترل بازار

دبیر اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک گفت: متاسفانه 
از چهارماه قبل بنابر دســتور معاون اول رئیس جمهور واردات 

پوشاک از مناطق آزاد به هر شکلی آزاد شده است.
سعید قدیری، در گفت وگو با خبرگزاری دانشجو با  اشاره به ممنوعیت 
واردات پوشاک در سال جاری گفت: متاسفانه از چهارماه قبل بنابر دستور 
معاون اول رئیس جمهور واردات پوشــاک از مناطق آزاد به هر شکلی آزاد 

شده است
وی اضافه کرد: در این مناطق »تعرفه برای واردات پوشاک پرداخت 
نمی شود«، »الزام رعایت دستورالعمل ثبت نمایندگی برندهای خارجی 
وجود ندارد« و »ثبت کد شناســه کالا و رهگیری هم الزامی نیســت« و 
همه این  موارد یعنی واردات پوشــاک از ایــن مناطق بدون محدودیت 

انجام می شود.
وی با تاکید بر آنکه مَفَر اصلی قاچاق پوشاک به کشور، مناطق آزاد است، 
افزود: این مناطق از هیچ قانونی پیروی نمی کنند و حتی با وجود ممنوعیت 

واردات پوشاک به کشور، این ممنوعیت شامل این مناطق  نشده است.
قدیری با بیان اینکه شــرایط فعلی قاچاق پوشــاک، بستری را برای 
خودنمایی کالاهای خارجی مهیا کرده است، اظهار داشت: تولیدکنندگان 
با وجود معضلاتی ازجمله »نبود شــرایط برابر برای رقابت با خارجی ها«، 
»عدم دسترســی به مواد اولیه« و »تحمیل هزینه هایی مانند مالیات بر 

ارزش افزوده و بیمه های متعدد« بازار خود را از دست می دهند.
دبیر اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و پوشاک در پایان گفت: ورود 
هر نوع کالای پوشاک خارجی خوش خدمتی به خارجی ها است و در واقع 
تولیدکنندگان، مصرف کنندگان و دولت، هیچ نفعی از این وضعیت نمی برند.

یک مقام مسئول گفت: از ابتدای مهر تا نهم آذر، ۶۸ میلی متر 
بارندگی در کشور رخ داد که این میزان نسبت به دوره بلندمدت 

دو برابر رشد داشته است.
صــادق ضیاییان رئیس مرکز خشکســالی در گفت وگو با باشــگاه 
خبرنــگاران جوان، درباره آخرین وضعیت بارش باران در ســال زراعی 
جدید اظهار کرد: براساس آخرین آمار از ابتدای مهر تا نهم آذرماه، 68 
میلی متر بارندگی در کل کشور رخ داده که این میزان در مقایسه با مدت 
مشابه سال قبل 22/5 میلی متر و بلندمدت 34 درصد رشد داشته است.

وی از افزایش دو برابری میزان بارش نسبت به دوره بلندمدت خبر 
داد و گفت: با توجه به بارش های مناسب در سال زراعی جدید، کماکان 

با کاهش 32 میلی متر بارندگی در 14 ماهه اخیر روبه رو هستیم.
ضیاییان ادامه داد: در پایان سال زراعی گذشته بارندگی ها 28 درصد 
در کشور کاهش داشت که به سبب بارش های مناسب در دو ماه اخیر، 
این میزان به 12 درصد تقلیل یافته است.به گفته رئیس مرکز خشکسالی 
در سال زراعی جدید اغلب نقاط کشور به غیر از استان های سیستان و 
بلوچســتان، اردبیل، آذربایجان شرقی و زنجان، بارش های بیش از حد 
نرمــال را تجربه کردنــد.وی در پایان تصریح کرد: تا پایان فصل پاییز و 
همچنین فصل زمســتان پیش بینی می شود که در اکثر مناطق کشور 

بارش ها نرمال و بیش از حد نرمال باشد.

دبیر اتحادیه تولید پوشاک:

واردات پوشاک از مناطق آزاد 
به دستور جهانگیری بود

یک مسئول خبرداد

رشد دوبرابری بارش ها
 نسبت به دوره بلندمدت

بر ضرورت  اشــاره  با   راه آهن  مدیرعامل 
انتقال بسیاری از بارهای جاده ای به سمت ریل 
برای کاهش مصرف سوخت  و سوانح رانندگی 

تأکید کرد.
به گزارش خبرگزاری فارس، ســعید محمدزاده 
دیروز در همایش فرصت های سرمایه گذاری و تأمین 
مالــی در حوزه حمل ونقل ریلی اظهار کرد: اگر یک 
تن کیلومتر بار از جاده به ریل منتقل شود 35 سی سی 
صرفه جویی ســوخت رخ می دهد، امروز حدود 30 
میلیارد تن کیلومتر بار می تواند به ریل منتقل شود 
که با احتســاب مصرف 35 سی سی و نرخ سوخت 
70 ســنت، 750 میلیون دلار صرفه جویی سوخت 

خواهیم داشت.
وی افزود: اگر ما امروز در تهران هوای سالم نداریم 

چون ســالانه صد میلیارد نفر سفر حومه ای داریم و 
40 درصد از این سفرهای حومه ای در کریدورهایی 
اســت که ریل هم وجود دارد اما سهم ریل فقط 5 

درصد این رقم است.
مدیرعامل راه آهن خاطرنشــان کــرد: اولویت 
حمل ونقل ریلی در اهداف کلان برنامه ششم مورد 
توجه خاص قرار گرفته است و قرار است سهم ریل 

در حمل کالا به 30 درصد برسد.
محمــدزاده ادامه داد: 30 درصــد خودروهای 
تهران حومه ای هستند که اگر به ریل منتقل شوند 
صرفه جویی زیادی در مصرف سوخت و کاهش زمان 

سفر خواهیم داشت.
وی گفت: امروز قیمت متوسط هزینه حمل بار 
روی جاده کیلومتــری 340 تومان و روی ریل 80 

تومان است اما اندیشه فعالان حوزه اقتصاد نسبت به 
ریل حساس نشده است. 

این مقام مسئول افزود: مدیرعامل راه آهن با انتقاد 
از اینکه سهم حمل ونقل ریلی امروز در کشور ما 13 
درصد در تن کیلومتر در بارهای برنامه ای است گفت: 
بارهایی که می توانند از جاده به ریل منتقل شــوند 

رقم بسیار بالایی است.
محمــدزاده اظهار کرد: فقــط در یک حوزه 35 
میلیارد دلار طرح توســعه فولاد داریم که تا 6 سال 
آینده قرار است جابه جا شود که ممکن است تا حدود 
210 میلیون تن بار باشــد که در خوش بینانه ترین 
حالت سهم جاده 140 میلیون تن و سهم ریل حداکثر 
60 میلیون تن از این رقم خواهد بود در حالی که باید 
همه به ریل منتقل شود وگرنه با دو سونامی کشتار 

جاده ای و مصرف سوخت مواجه می شویم.
وی افزود: طبق ماده 12 قانون رفع موانع تولید 
صرفه جویی حاصل از مصرف سوخت در بخش ریلی 

به سرمایه گذار برمی گردد.
مدیرعامل راه آهن با تأکید بر اینکه حتماً امکان 
انتقال 133 میلیارد تن کیلومتر بار روی ریل وجود 
دارد، گفت: در کشــورهایی که نرخ سوخت واقعی 
اســت باز بار به ســمت ریل ســوق یافته است در 
کشــور ما که فعلًا نمی توانیم نرخ سوخت را واقعی 
 کنیــم حداقل اجــازه دهیم که این ســرمایه ملی

 از بین نرود.
محمــدزاده عنوان کرد: ما هزار و 200 کیلومتر 
خط دوم ریلی را افتتاح کردیم و هزار کیلومتر دیگر 

تا هفته دولت سال 98 به افتتاح می رسد. 

مدیرعامل راه آهن اعلام کرد

کاهش سوانح جاده ای و مصرف سوخت با توسعه راه آهن

بررسی قیمت مسکن در اولین ماه خروج 
عباس آخوندی از وزارت راه و شهرســازی با 
ماه مشابه سال ۹2 حاکی از آن است که مسکن 
در بازه زمانی مذکور بالغ بر 140/3 درصد گران 

شده است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، بر اســاس آمار 
رســمی وزارت راه و شهرسازی در آبان ماه سال 92 
متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی در مناطق 
22گانه تهران 3 میلیون و 213 هزار تومان بوده است. 
در این ماه هفت هزار و 32 فقره مبایعه نامه ثبت شد 
و بیشــترین قیمت با 8 میلیون و 571 هزار تومان 

مربوط به منطقه یک بود.
ایــن در حالی اســت که آبان ماه امســال )یک 
ماه پس از اســتعفای آخوندی( متوسط قیمت یک 
مترمربــع آپارتمان با رشــد 140/3 درصدی به 9 
میلیون و 185 هزار تومان افزایش یافته اســت. در 
ماه گذشــته پنج هزار و 941 فقره مبایعه نامه امضا 
شــد که در مقایسه با آبان ماه سال 92 بالغ بر 15/5 

درصد کاهش یافته است.
همچنین بررســی آمار وزارت راه و شهرسازی 
حاکی از آن اســت که طی 62 ماه حضور آخوندی 
در این وزارتخانه قیمت متوســط هر مترمربع واحد 

مسکونی 130 درصد افزایش یافته است.
عدم توجه به دستورات رئیس جمهوری در حوزه 
مســکن طی 5 سال گذشته و رها کردن این بازار از 
سوی آخوندی منجر به افزایش سرسام آور قیمت ها در 
این بخش شد. مسئله ای که روند ورود بازار مسکن به 
دوران رکود را تسریع کرده که این موضوع به خوبی 

از تعداد معاملات انجام شده، مشهود است.
عباس آخوندی در 2 دوره متفاوت وزارت مسکن 
را به عهده داشته که رشد قابل توجه قیمت مسکن 

در هر دو دوره رخ داده است.
آخونــدی از ســال 72 تــا 76 وزیر مســکن و 

شهرسازی دولت دوم سازندگی بود. وی در چهار سال 
حضورش در این وزارتخانه برنامه »پاک« )پس انداز، 
انبوه سازی و کوچک سازی( را پیاده کرد که طی چهار 
سال اثرگذاری آن چنانی در کشور برای خانه دار کردن 

مردم نداشت. 
البته اجــرای این برنامه تبعات منفی برای بازار 
مسکن به همراه داشت و افزایش قیمت 3/5 برابری 
را رقم زد. در مجموع طی چهار ســال حضور عباس 
آخوندی در وزارت مســکن و شهرسازی قیمت هر 
مترمربع مسکن بیش از 246 درصد نسبت به سال 

71 آن هم فقط در تهران افزایش یافت.

طبق آمارها

آثار گرانی سیاست های عباس آخوندی در مسکن همچنان ادامه دارد

عرضه  راهکار ضدتحریمی  مجدد  توقف 
نفت در بورس که ناشــی از دلخوشــی به 
معافیت های موقتی آمریکا به برخی خریداران 
است، خطایی استراتژیک محسوب می شود 

که وزارت نفت در حال اجرای آن است.
بــه گزارش خبرگزاری فارس، پس از شــروع 
تحریم های نفتی و افت میزان صادرات نفت کشور، 
کارشناسان راهکار عرضه نفت در بورس و استفاده 
از توانمنــدی بخش خصوصی برای صادرات نفت 

را برای مقابله با تحریم های آمریکا مطرح کردند.
طرح این راهکار ضدتحریمی در ابتدا با مخالفت 
بخشی از بدنه وزارت نفت همراه شد اما سرانجام 
با تصویب این موضوع در شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی، طرح عرضه نفت در بورس در دســتور 
کار وزارت نفت قرار گرفت و یک میلیون بشــکه 
نفت خام ســبک ایران به صورت آزمایشی و برای 
بررســی میزان توانایی بخش خصوصی برای ورود 
به این بازار و دور زدن تحریم های نفتی در بورس 

انرژی عرضه شد.
عرضه اول در تاریخ 6 آبان ماه انجام شد که طی 
آن 8 محموله  35 هزار بشکه ای )مجموعا 280 هزار 
بشکه( به قیمت 74/85دلار به فروش رسید. 20 
آبان ماه موعد دومین عرضــه نفت خام ایران در 
بورس انرژی بود. در این عرضه 700 هزار بشــکه 
نفت با قیمت 64/97 دلار به فروش رسید. به این 
ترتیب با استقبال گسترده شرکت های خصوصی 
برای خرید و صادرات نفت، ایران نخستین گام برای 
مقابله با تحریم های آمریکا را با موفقیت برداشت.

موفقیت ایران در دور زدن تحریم های نفتی و 
جلوگیری از کاهش صادرات نفت کشور به اندازه ای 
حائز اهمیت بود که صدای رسانه های بیگانه مانند 
بی بی ســی فارسی، شبکه من وتو، صدای آمریکا و 
کانال ضدانقلاب آمدنیوز را درآورد و این رسانه ها 
با ایجاد هجمه سنگین تبلیغاتی علیه این راهکار 
ضدتحریمی شائبه پراکنی کرده تا اجرای این راهکار 

را متوقف کنند.
در حالــی که انتظار می رفــت پس از حضور 
گسترده شرکت های خصوصی داخلی برای خرید 
نفت و افزودن به حجم صادراتی نفت کشــور در 
شرایط تحریمی، عرضه نفت در بورس در هفته های 
آینده به صورت منظم انجام شده و حتی بر حجم 
نفت عرضه شده در بورس افزوده شود، اما پس از 
اعطای معافیت به برخی خریداران نفت ایران این 

روند دچار توقف شده است.
احتمالا اعطای معافیت های موقت به تعدادی 
از خریداران نفت ایران توسط آمریکا یکی از دلایل 
عدم پیگیری شرکت ملی نفت برای عرضه مجدد 
نفت در بورس باشد. یکی از دلایل عدم پیاده سازی 
این روش در سال های قبلی انحصارطلبی شرکت 
ملــی نفت در صادرات نفت کشــور بود که علاقه 
نداشــت با ورود بخش خصوصی به بازار نفت این 

انحصار شکسته شود. 
از همــان ابتدای طرح ایــن راهکار در فضای 
کارشناسی و رسانه ای کشور مخالفت شرکت ملی 
نفت ایــران با اجرای این راهــکار به وضوح قابل 
مشــاهده بود. همچنین بررسی تجربه های قبلی 

عرضــه نفت در بورس نشــان می دهد که در هر 
تجربه به بهانه های مختلف در مســیر پیاده سازی 
این راهکار سنگ اندازی می شد. در تجربه کنونی 
نیز با توجــه به کاهش صادرات نفت ایران وزارت 
نفت از روی ناچاری حاضر به عرضه نفت در بورس 
شد و حال با اعطای معافیت ها از سوی آمریکا این 

روش متوقف شده است.
به نظر می رســد کــه وزارت نفــت در حال 
تکرار اشتباهات گذشته است و قصد ندارد روشی 
را اتخاذ کند تا صادرات نفت ایران از وابستگی به 
برخی مشتریان خاص نجات یابد و به راحتی قابل 
تحریم نباشــد. توقف مجدد راهکار ضدتحریمی 
عرضه نفت در بورس که ناشــی از دلخوشــی به 
معافیت های موقتی آمریکا به برخی خریداران نفتی 
و عدم اتکا به توانمندی شرکت های خصوصی برای 
صادرات نفت عرضه شده در بورس است، خطایی 
استراتژیک محســوب می شود که وزارت نفت در 

حال اجرای آن است.
گفتنی است در حالی مخالفان عرضه نفت در 
بورس به معافیت های آمریکا امید بسته اند که حجم 
و زمان این معافیت ها بدون سقف نیست. آمریکا به 
چند کشــور برای مدت محدودی فرصت داده که 
حجم مشخصی نفت از ایران وارد کنند، به شرطی 
که در این مدت، کم کم واردات از ایران را به صفر 
برسانند. بنابراین با اتمام دوره این معافیت، دوباره 

به نقطه »چه کنم« باز خواهیم گشت!
یکی دیگر از امیدهای این گروه، وعده اروپایی ها 
برای راه اندازی سازو کار همکاری مالی با ایران )اس 

پی وی( اســت. این گــروه می گویند با وجود این 
سازوکار، نیازی به عرضه نفت در بورس نیست. این 
ادعا در حالی اســت که اصل سازوکار مطرح شده 
روی هواست و هنوز کشورهای اروپایی از میزبانی 
آن فرار می کند. حتی گفته می شــود به فرض راه 
افتادن اس پی وی، این ســامانه نفت را پوشــش 
نمی دهد.از سوی دیگر حلقه تحریم آمریکا هر روز 
تنگ تر می شود و اگر امروز برای سازوکار جایگزین 
فروش مستقیم نفت، مانند عرضه در بورس فکری 

نشود، فردا شرایط سخت تر خواهد شد.
علاوه بر این بخــش خصوصی در تجربه اخیر 
توانمندی خود را برای فروش نفت نشان داده، پس 

می توان به همکاری آنها تکیه نمود.
شایان ذکر است که دولت روحانی در چند سال 
اخیر چندبار تجربه تلخ دست روی دست گذاشتن 
و امید بستن به برجام و ورود شرکت های غربی ها 
را داشته اســت. به عنوان مثال وزارت نفت چند 
ســال فاز 11 پارس جنوبی را معطل حضور توتال 
نگه داشــت، ولی با خروج آمریــکا از برجام، این 
شرکت بدون پرداخت جریمه و با دریافت بخشی 
از اطلاعــات این میدان گازی از ایران رفت و حالا 
زنگنه از جایگزینی شرکت چینی خبر می دهد و 
در برابر معطل ماندن میدان مشترک با قطریها در 

این مدت پاسخگو نیست. 
به نظر می رســد با سیاست وزارت نفت درباره 
بورس انرژی، در آینده که غربی ها فروش نفت ایران 
را کاهش دادند، وزارت نفت تازه به فکر جایگزین 

خواهد افتاد.

دلخوشی دوباره وزارت نفت به معافیت های آمریکا

توقف عرضه نفت در بورس خطایی جبران ناپذیر است


